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Consell Assessor
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El Govern 
aprova 
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E l 21 de juny passat va tenir lloc l’Assem-
blea General del Gremi d’Àrids de Cata-
lunya a l’emblemàtic edifici de la Pedrera,

a Barcelona. Unes 130 empreses agremiades i
diverses personalitats van assistir a aquest acte,

durant el qual es va renovar la junta directiva del
Gremi. Pasqual Roca, president durant els
darrers dos anys, va ser rellevat per Joaquim
Roca i el seu equip. 

Els encarregats d’obrir l’Assemblea van ser el
president sortint, Pasqual Roca, i la directora
general de Qualitat Ambiental, Maria Comellas.

Pasqual Roca va destacar “la relació fluida que
hi ha entre el Gremi i el Departament de Medi
Ambient i Habitatge (DMAH), fruit dels esforços
que totes dues parts han realitzat”. L’expresident
va fer una breu reflexió sobre la situació del sector

durant l’últim any i va repassar breument les
accions portades a terme durant el seu mandat. 

Per la seva banda, i un cop escollit nou president
del Gremi, Joaquim Roca va donar la seva visió
de  la situació del sector. Joaquim Roca va valo-
rar molt positivament les línies d’actuació posa-
des en marxa per l’anterior junta i va proposar

Joaquim Roca i Pasqual Roca, en un moment de l’Assemblea. 

El Gremi d’Àrids comença
una nova etapa

Joaquim Roca i Pagés va ser escollit com a nou president 
del Gremi d’Àrids de Catalunya
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Des de l’1 de juny de
2004, tots els àrids
que van destinats a

la construcció i que es
comercialitzen en l’àmbit de
la Unió Europea, estan obli-
gats a disposar del marcat-
ge CE.  Atès que es tracta-

va d’una normativa de seguretat, des del sector se’ns va fer un
gran esforç de pedagogia. Complir amb aquesta obligatorie-
tat de la Directiva europea 89/106/CEE ha suposat a les
pedreres i graveres del país una enorme inversió en recursos,
temps i diners. Com a resultat, les nostres dades internes ens
diuen que aproximadament un 82% de les empreses d’àrids
catalanes agremiades ja disposen d’aquest certificat. 

Hi ha 7 tipologies de marcatge CE d’àrids i totes tenen nivell
2+, és a dir, estem parlant d’elements estructurals en un
procés constructiu. Seria lògic pensar, doncs, que aquesta
documentació – que ha de portar escrita a l’albarà qualsevol
banyera de material –, que tants esforços ha costat, és una
eina indispensable per tal de poder comercialitzar amb els
àrids dins del territori de la UE; que no es deixaria aixecar un
sol pilar o forjat, que no podríem col·locar ni una sola pedra
d’escullera, ni asfaltar cap carretera més sense saber d’on
provenien els àrids que s’estaven utilitzant i quina resistència
estructural tenien.

Però, tal i com passa en tantes ocasions, realitat i burocràcia
semblen conviure en dos móns ben allunyats l’un de l’altre. I
és que el dia a dia en el sector ens demostra que el mercat
dels àrids per a la construcció no demana el marcatge CE a
l’hora de comprar material, només es mira el preu. Això com-
porta que es produeixin situacions ben estrambòtiques, en les
quals poden arribar a entrar al circuït de comercialització àrids

sense marcar, que solen provenir de préstecs sobrants de l’o-
bra pública o de millores de finques, i que aquests siguin uti-
litzats per fer viaductes, preses de contenció o paviment de
carreteres, per o tots acabarem circulant. 

I encara pitjor, les empreses que han fet els deures, perden
les comandes perquè competeixen amb els costos addicio-
nals del manteniment del marcatge –fer anàlisi setmanals del
material no és precisament econòmic– i tota la resta de cos-
tos ambientals (projectes de restauració integrada de les
explotacions, avals ambientals, etc).  Per tant, ens trobem en
una situació en la qual, no només no ha servit per res l’esforç
que les empreses han fet per tenir el certificat, sinó que, a
sobre, es permet la compravenda d’àrids que no compleixen
amb els controls de seguretat que garanteix el marcatge CE. 

Tot això suposa un risc per la seguretat final de l’obra, del qual
el Gremi n’és conscient. Per aquest motiu hem transmès el
nostre neguit a l’Administració en diverses ocasions. Però
quan el sector demana que s’inspeccioni aquest tema, la res-
posta amb què ens trobem és que ens inspeccionen a nosal-
tres: venen a comprovar que les nostres empreses tinguin i
facin correctament el marcatge. Té gràcia la cosa, quan el que
s’hauria de controlar són aquelles empreses que demanden
àrids i no exigeixen el certificat, començant per les que estan
executant obra pública de la mateixa administració que ins-
pecciona. Ah noi, però quan es tracta d’estalviar-se mitja pela
a casa d’un mateix i si així l’àrid surt més barat, les coses can-
vien ràpidament. Cal investigar els motius pels quals el mercat
no demana el marcatge CE, però cal també fer que s’exigeixi
aquest certificat, que segons la UE és de seguretat, no de
qualitat. Siguem tots, si us plau, una mica més europeus.

Jaume Puig i Canal
Gerent del Gremi d’Àrids
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seguir treballant en aquesta sentit i seguir
potenciant alhora el treball en equip. 

D’altra banda, Ciriaco Hidalgo, secretari
general de Treball i Indústria, va clausurar
l’acte, i va excusar l’absència del conseller

Jordi Valls. Hidalgo va agrair la feina ben feta
de Pasqual Roca i va destacar la importàn-
cia que ha tingut tant per al Gremi, com per
al sector en conjunt. Segons Hidalgo, Roca
“ha contribuït al fet que els poders públics
cooperin i comprenguin els diferents sectors

de la societat i de l’economia del país”. Per
Ciriaco Hidalgo, durant els darrers temps
s’han posat unes bases molt sòlides de
col·laboració entre el Gremi, els departa-
ments de Treball i Indústria, Política Territo-
rial i Medi Ambient, el món municipal, els

col·legis d’enginyers, les cambres de
comerç i les diferents associacions econò-
miques. 

D’altra banda, el secretari va valorar positi-
vament la situació actual del sector en ter-

mes econòmics però també va recordar
que “cal aprofitar els moments bons per
plantejar nous reptes”.  D’aquesta manera,
Hidalgo creu que el treball conjunt i l’es-
forç continuat de totes les parts implica-
des incrementarà cada cop més l’eficièn-
cia i l’agilitat. Hidalgo va expressar la
voluntat d’estudiar algunes de les conside-
racions fetes pel Gremi durant l’Assem-
blea. 

Entre els temes més destacats que es van
tractar durant el transcurs de l’Assemblea,
cal destacar les darreres conclusions del
grups de treball de cobertura de la deman-
da del Consell Assessor d’Àrids de Cata-
lunya. 

Hidalgo: “Pasqual Roca ha contribuït al fet què els poders públics
cooperin i comprenguin els diferents sectors de la societat 

i de l’economia del país”

Ciriaco Hidalgo (DTI) va ser l’encarregat de tancar l’acte. Maria Comellas (DMAH) va obrir l’Assemblea.

La nova Junta del Gremi d’Àrids al complet. L’Assemblea va ser un èxit d’assitència. 
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El 5 de setembre passat, el Govern de la
Generalitat va aprovar l’ampliació de la
Xarxa Natura 2000 després de mesos

de debat. Durant tot aquest temps, el Gremi
d’Àrids i la Direcció General d’Energia i Mines
han estat negociant amb l’Administració per
tal que la proposta d’ampliació afecti el mínim
possible les activitats extractives. Finalment,

dels 21 espais que encara estaven afectats
durant la darrera ronda de reunions, tan sols
dos han estat inclosos en la Xarxa Natura. Així
doncs, s’ha aconseguit que unes 100 explota-
cions no es vegin afectades per un projecte
que posava en risc les seves expectatives de
futur. 

La proposta definitiva aprovada pel Govern,
incrementa les zones protegides per la Xarxa
fins a arribar a 1.040.155 hectàrees, 957.051
de les quals són terrestres i 83.104 són mari-

nes. Aquesta protecció suposa que, només
tenint en compte el territori terrestre, el
29,83% de Catalunya està condicionada per
la Xarxa Natura. Segons dades de la revista de
la UE Natura 2000 (número 10), altres països
veïns amb unes condicions semblants a les de
Catalunya només protegeixen un 6,9% del

territori, en el cas de França, i un 13,9%, en el
cas d’Itàlia. Per tant, Catalunya és un dels
territoris clarament capdavanters quant a per-
centatge de territori protegit per la Xarxa. 

Pel que fa a les directrius de gestió dels
espais de la Xarxa Natura 2000, el Govern, en
un comunicat de premsa, explica que “com a
criteri general, es consideren compatibles els
usos i les activitats que ja es desenvolupen als
espais”. També s’explica que aquestes matei-
xes directrius preveuen les activitats extracti-
ves. Per elaborar les directrius, s’han classifi-
cat els espais en vuit tipologies ecològiques
diferents: els espais marins, els aiguamolls
litorals, la muntanya litoral, la muntanya interior,
el Prepirineu, el Pirineu, la plana agrícola i les
aigües continentals (rius i estanys). Cadascu-
na d’aquestes tipologies té unes directrius
específiques. 

El Govern 
aprova la Xarxa Natura 2000

Article 2.17 del Pla
Activitats extractives

1. El Pla no afecta les activitats extractives autoritzades d’acord amb els procediments i condicions establerts per la legislació sectorial vigent.

2. Les noves autoritzacions relatives a activitats extractives tindran en compte les determinacions del Pla, en especial les corresponents al sis-
tema d’espais oberts, però també les estratègies de desenvolupament urbà i d’infraestructures, en tant que poden ésser també argument favo-
rable o desfavorable per a determinades ubicacions.

3. Les propostes del Pla per a la protecció dels sòls no urbanitzats i del paisatge que s’estableixen en els títols II, VI i disposicions transitòries
d’aquestes normes seran específicament considerades en l’elaboració dels projectes d’explotació i dels programes de restauració, i en els infor-
mes preceptius corresponents.

4. Amb l’objectiu de racionalitzar al màxim des dels punts de vista ambiental, econòmic i social l’atorgament de noves autoritzacions d’activi-
tats extractives, es portaran a terme estudis en l’àmbit de Catalunya sobre previsions de la demanda i sobre la localització i condicions d’ex-
plotació dels possibles jaciments; de manera especial es tindran en compte els acords i els estudis promoguts pel Grup Interdepartamental
d’Àrids de Catalunya, constituït el 7 de juliol de 2004, o per altres dispositius amb la mateixa finalitat que es creessin en el futur.

El Pla territorial de l’Empordà contempla 
per primer cop les extractives 

Per primer cop es té en compte les indústries extractives en un procés de planificació territorial i es contemplen aquestes activi-
tats dins del seu redactat. Aquest és el cas del Pla territorial de l’Empordà, que dedica l’Article 2.17 a parlar sobre les activitats
extractives i cita, fins i tot, el Grup Interdepartamental d’Àrids de Catalunya. Aquest Pla, aprovat el 20 d’octubre passat, s’emmar-

ca dins de la planificació territorial que s’està portant a terme a tot Catalunya i que és de gran importància pel futur del país.   

4

La Xarxa protegeix gairebé el
30% del territori català

El Gremi aconsegueix salvar
més de 100 explotacions
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Es reuneix el plenari del Consell
Assessor dels Àrids

El 13 de juliol passat va tenir lloc la darrera reunió del plena-
ri del Consell Assessor d’Àrids de Catalunya, en la qual es
van presentar les últimes dades de l’ITEC sobre la situació

del sector extractiu. En representació del Gremi d’Àrids, van assis-
tir-hi Joaquim Roca, president; Pasqual Roca, vicepresident, i
Jaume Puig, gerent. En representació de l’Administració, van par-
ticipar-hi Josep Isern, director general d’Energia i Mines; Francesc
Sabio, subdirector general del mateix departament; Maria Come-
llas, directora general de Qualitat Ambiental, i Carmina Llumà,
secretària general de Política Territorial i Obres Públiques, entre
d’altres. També van ser-hi presents Joaquim Martell, de l’ITEC i
representants de l’Associació de Fabricants de Ciment de Cata-
lunya, de l’Administració local, dels col·legis de mines de Catalun-
ya, de les cambres de comerç i dels grups ecologistes. 

Un dels punts destacats de l’ordre del dia va ser el canvi de
tendència en l’autorització de reserves, ja que, per primer cop en
molts anys, durant el 2005 es van autoritzar més reserves que les
que Catalunya ha consumit. Durant la reunió, Joaquim Roca va
mostrar-se satisfet amb aquest fet però va recordar que “cal con-
tinuar en aquesta línia i no deixar que es tanquin més explotacions

si no volem acabar tenint problemes de subministrament de mate-
rial”. Per la seva part, Pasqual Roca va felicitar l’Administració per-
què durant l’últim any s’havien desbloquejat molts expedients i va
destacar la feina que s’estava portant a terme des del Consell d’À-
rids. Tot i així, Pasqual Roca va recordar que encara queden molts
aspectes en els quals cal continuar treballant-hi. Un exemple

d’això són els plans territorials, que encara no preveuen les activi-
tats extractives. Respecte a aquest problema, Josep Isern va
expressar la voluntat de l’Administració d’agilitzar els tràmits pels
quals han de passar les empreses. 

Un altre tema que es va tractar, va ser la Llei del paisatge. Carmi-
na Llumà va explicar que el reglament s’aprovaria al setembre i que
no creia que els efectes de la Llei fossin perjudicials per a les acti-
vitats extractives.

Hi participen diversos Departaments de l’Administració. 

Carmina Llumà (PTOP) i Josep Isern (DTI). 

El Plenari del Consell es reuneix un cop l’any.  

Maria Comellas (DMAH)i Joaquim Martell (ITEC). 

Joaquim Roca: 
“Cal continuar autoritzant 

més reserves d’àrid 
que les que el país consumeix”
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El projecte Life EcoQuarry sobre restau-
ració de pedreres en condicions medi-
terrànies comença el seu darrer any. El

programa avença favorablement, tot i que s’ha
vist afectat de forma significativa per la
sequera dels dos últims anys. Tal com expli-
ca Montse Jorba, coordinadora del projecte,
“malgrat els esforços que hem fet tots per
mantenir les plantacions en les millors con-
dicions, la sequera ha provocat un augment
de la mortalitat d’algunes espècies, que no
han suportat l’estiu”.

D’altra banda, el 9 d’octubre passat, repre-
sentants dels diferents sectors implicats en
l’Ecoquarry, van visitar la pedrera La Martinen-

ca, de Cemex (Alcanar) per veure l’evolució
del projecte. Van assistir, entre d’altres, Este-
ve Serra, cap de la secció de restauració d’ac-
tivitats extractives del Departament de Medi
Ambient i Habitatge (DMAH) i Mariona Salva-

tella, de l’empresa Astrale, encarregada de fer
el seguiment del projecte Life. 

La restauració que es porta a terme a la
pedrera de La Martinenca destaca per la inte-
gració amb la morfologia original de la mun-
tanya que s’aconsegueix. Tal com s’aprecia a
la foto superior, la part on s’ha començat la
restauració (a l’esquerra) respecta les línies de
la muntanya (a la dreta), combinant zones més
rocoses i amb d’altres de més vegetació.
Aconseguir aquest tipus d’integració és un
dels objectius bàsics de les pedreres catala-
nes que opten per una restauració que impli-
qui la reforestació dels terrenys.

Pel que fa a les conclusions preliminars del
projecte EcoQuarry, un dels punts desta-
cats són els problemes amb què s’han tro-
bat els participants per tal d’aconseguir
algunes de les espècies vegetals en la
quantitat i les condicions necessàries per

portar a terme l’experiència. Així per exem-
ple, en alguns casos, ha estat difícil acon-
seguir plançons amb la qualitat desitjada o
llavors d’algunes de les especies que es
volien assajar.

L’EcoQuarry s’encamina 
cap a la recta final

Llentiscle.

D’esquerra a dreta: Ramón Vallejo, coordinador general del projecte, Esteve Serra, cap de la sec-
ció de restauració d’activitats extractives del DMAH, Tomàs Maña, director facultatiu de l’explo-
tació La Martinenca, Gregorio Recio, gerent de producció de La Martinenca, Montse Jorba coor-
dinadora i cap del departament de Biologia Vegetal de la UB, Mariona Salvatella, d’Astrale i Rafa-
el López, gerent de qualitat de La Martinenca.

La restauració de la Martinenca aconsegueix 
integrar-se amb la morfologia original de la muntanya

La pedrera de la Martinenca (Alcanar).

Pi blanc. 
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Roberto Almuíña és escollit 
nou president de la FEDAE

ANEFA organitza 
el primer Congrés Estatal d’Àrids

La Federación Española de Asociaciones de Industrias Extracti-
vas (FEDAE) va celebrar, el 15 de setembre passat, a Santia-
go de Compostel·la la seva assemblea general, en la qual van

nomenar Roberto Almuíña com a nou president. Almuiña és també
president de l’Asociación Galega de Áridos (AGA) i substitueix en el
càrrec Manuel Hermoso, president de l’Asociación de Empresas de
Áridos de la Comunidad Valenciana. Almuíña ocuparà el càrrec de
president durant els propers dos anys mentre que la vicepresidència
recaurà en el Gremi d’Àrids de Catalunya.

Durant l’assemblea, Almuíña va destacar la importància de la mineria
pel futur del desenvolupament de la societat. Entre les principals
línies de treball que proposa el nou president, cal destacar la reivin-
dicació de la proximitat dels centres de producció i de consum, per
evitar així emissions innecessàries de CO2 que es deriven del trans-
port. Almuíña va parlar també del caràcter reciclable dels àrids i dels
materials de construcció. A més, va proposar millorar la formació
dels treballadors respecte a les capacitats professionals i les condi-
cions de seguretat i salut. 

L’Asociación Nacional de Empesarios Fabricantes de Áridos
(ANEFA) va organitzar el primer Congrés Nacional d’Àrids,
durant els dies 5, 6 i 7, d’octubre a Saragossa i hi va ser pre-

sent S.A.R el Príncep d’Astúries com a  president d’honor. Al
congrés hi van assistir més de 800 persones, entre les quals hi
havia empresaris dels àrids i sectors afins, professionals de dife-
rents àmbits, representants de les administracions públiques,
científics i tècnics del sector, entre d’altres. 

Amb el lema “Els àrids: un repte per al segle XXI”, el Congrés va
reunir ponents de gran nivell i es van seleccionar 130 comunica-
cions que van permetre conèixer les noves tecnologies, analitzar

els problemes comuns, buscar noves solucions i tractar aquells
aspectes rellevants relatius a l’explotació i al tractament dels àrids.
Durant el Congrés també es va parlar de temes, com les diferents
aplicacions dels àrids en la construcció i la indústria, la qualitat del
producte, el medi ambient, la seguretat i la salut a la feina, els pro-

blemes d’imatge dels sector i les relacions de les explotacions
amb la comunitat que les envolta. Entre els ponents, hi havia
Jaume Puig i Canal, gerent del Gremi d’Àrids, que va parlar sobre
les conclusions del Consell Assessor dels Àrids de Catalunya. 

Més de 800 persones van assisitr al Congrès. 

Jaume Puig, gerent del Gremi, 
va presentar una ponència 

sobre les conclusions 
del Consell Assessor dels Àrids. 

Roberto Almuíña substitueix a Manuel Hermoso com a president. L’Assemblea va tenir una gran participació. 
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Rajolers, formigoners i picapedrers 
celebren les seves respectives assemblees

Durant el mes de juny, diversos gremis i associacions van
celebrar les seves assemblees anuals. Un d’aquests actes
va ser l’assemblea del Gremi de Rajolers, que va tenir lloc

el 19 de juny, a Barcelona i a la qual va assistir-hi el conseller de
Medi Ambient i Habitatge, Francesc Baltasar i la directora de Qua-
litat Ambiental del DMAH, Maria Comellas. En el transcurs de l’as-
semblea es van tractar temes d’interès pel sector. Amable Izquier-
do, president del Gremi, va parlar de les activitats que es porten a

terme durant l’any i de les expectatives pel següent període. A
més, es va aprofitar l’acte per fer un homenatge a Antoni Aguilera,
qui va desenvolupar una important tasca com a president del
Gremi durant molts anys. Durant l’acte se li va fer entrega d’alguns
petits obsequis i es va llegir un discurs en el qual es feia un repàs
a la seva trajectòria.  

Uns dies més tard, el 22 de juny, va ser la Federació Catalana de
la Pedra qui va convocar la seva assemblea. Aquesta va tenir lloc
a l’hotel Bellaterra, a Cerdanyola del Vallès. Salvador Moratonas,

president de la Federació i Carles Moreno, gerent, van ser els
encarregats de parlar sobre tots aquells aspectes que preocupen
els seus agremiats. Entre els temes destacats, va estar la preocu-
pació dels empresaris per la dificultat a l’hora d’aconseguir auto-
ritzacions per ampliacions i noves explotacions. 

Per últim, el 26 de juny passat va tenir lloc l’Assemblea Anual
ordinària de l’associació de fabricants de formigó a Catalunya
(ANEFHOP) a l’hotel AC Barcelona, a la qual van assistir-hi més
de 40 socis. El president de la l’associació a Catalunya, Sebastià
Alegre, va presentar l’acte. Durant l’assemblea, Eugeni Cañades,
secretari de la delegació de Catalunya, va fer un repàs de les acti-

vitats que han portat a terme durant el darrer any. També es va
tractar sobre la situació del sector i les perspectives de futur.
Jaume Puig, gerent del Gremi, també va fer una petita ponència en
la qual va presentar aquelles dades que recull l’estudi de l’ITEC
sobre el sector extractiu i que podien ser més interessants pel
sector del formigó. 

Antoni Aguilera, membre històric del 
Gremi de Rajolers, rep un obsequi de mans del conseller Baltasar.

Diversos representants de l’Administració van assistir a l’acte del Gremi
de Rajolers.

L’assemblea d’ANEFHOP cada any té més 
participants.

Salvador Moratones és, des de fa un any, president de la Federació
Catalana de la Pedra.

El conseller Baltasar va ser present 
a l’assemblea del Gremi de Rajolers

Més de 40 persones 
van assistir a l’assemblea d’ANEFHOP
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Pasqual Roca i Riera 
rep la medalla President Macià

El Govern de la Generalitat de Catalunya ha concedit la medalla
President Macià a Pasqual Roca i Riera, president del Gremi
d’Àrids de Catalunya, de 1979 a 1985 i de 2004 a 2006 i

empresari català de renom. La Generalitat concedeix aquests guardons
a aquelles persones que al llarg de la seva vida han contribuït a mante-
nir i millorar l’economia del país. Per aquest motiu, el 3 d’octubre pas-
sat, Pasqual Roca va ser escollit per rebre aquest premi en reconeixe-
ment de tota una carrera impulsant l’economia productiva del país. 

La trajectòria de Pasqual Roca ha destacat, entre d’altres, per la seva
implicació en els gremis i la política local. Roca ha estat regidor de l’A-
juntament de Castellbell i el Vilar, entre el 1991 i el 1995; president del
Gremi d’Àrids dues vegades; president del Gremi de Prefabricats, entre
el 1998 i el 2002; president de l’Associació Cultural i Recreativa de

Sant Cristòfol de Castellbell i el Vilar, entre 1986 i 1990; vicepresident
del Club Marítim Roc Sant Gaietà entre 1982 i 1986; president d’a-
quest mateix Club entre 1986 i 1990; vicepresident nacional d’ANDE-
CE (Associació Nacional de Derivados del Cemento), de 1998 a 2002,
i fundador d’EUROADOQUIN (organisme per al foment de la llambor-
da prefabricada de formigó) i d’ATHA (organisme per al desenvolupa-
ment dels tubs armats de gran qualitat). 

El Gremi organitza cursos 
sobre primers auxilis i hàbits tòxics

Des del mes de setembre passat, el Gremi organitza els cursos
Primers auxilis en els accidents en explotacions mineres a cel
obert i Hàbits tòxics: efectes i prevenció en explotacions mine-

res. Els cursos estan destinats a tots els treballadors de les empreses
agremiades i, especialment, als encarregats i gerents. 

Els primers cursos van tenir lloc a Lleida, a la seu de la COELL els dies
12 i 13 de setembre. A continuació, es van organitzar a Girona, a la seu
de PIMEC, els dies 26 i 27 de setembre. La presentació del curs de
Girona va ser a càrrec de Santiago Santomà, cap de la secció de Mines
a Girona, i Joaquim Roca, president del Gremi d’Àrids. Roca va desta-
car la importància d’organitzar cursos d’aquest tipus dintre del sector.
A més, segons Roca, “aquests cursos són molt pràctics i aporten una
nova visió dels primers auxilis que va més enllà del concepte tradicional
que s’ensenyava fins ara”. Pel que fa als cursos sobre hàbits tòxics,
aquests se centren, sobre tot, en les conseqüències que poden tenir el
tabac i el consum excessiu d’alcohol en la salut de les persones i en la
seva vida tan personal com laboral. 

La resta de cursos es portaran a terme a Cambrils, Ulldecona, Terras-
sa, i Castelldefels. Tots aquells que hi participen reben un certificat que
acredita que han assistit al curs. D’aquesta manera es reprèn l’expe-
riència de fa un parell d’anys, quan el Gremi d’Àrids ja va organitzar amb
gran èxit uns cursos similars.

Novembre 2006

Pasqual Roca va presidir la darrera Assemblea del Gremi abans de ser
rellevat per Joaquim Roca. 

Els assistents estan molt satisfets amb els cursos.
Santiago Santomà (al mig) va presentar els cursos de Girona. 

Pasqual Roca ha estat president 
del Gremi d’Àrids dues vegades
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E l 22 de juny passat, Domènec Espadalé, membre de Junta
del Gremi d’Àrids, va escollit president de la Cambra de
Comerç de Girona amb el suport del 95,5% dels mem-

bres electes del ple. També va ser recolzada majoritàriament l’e-
xecutiva proposada per Espadalé, que està formada per Joaquim
Maria Caula, vicepresident primer; Joan Martí, vicepresident
segon; Enric Dotras, vicepresident tercer; Esmeragdo Masias,
vocal; Jaume Fàbrega, tresorer; Joan Casadevall, vocal; Joan
Josep Alcalà, vocal; Narcís Bartina, vocal; i Pere Servià, vocal.
D’altra banda, el president del Gremi d’Àrids de Catalunya, Joa-
quim Roca, ha estat nombrat vocal consultor de la Cambra de
Girona. 

El projecte sota el qual Espadalé va presentar la seva candidatu-
ra, tenia com a un dels seus punts fonamentals la conversió de la
Cambra en “un referent de l’economia gironina”, tal i com ell
mateix ha explicat. A més, com a eixos d’actuació del seu progra-
ma de govern destaquen la internacionalització, les noves tecno-
logies, la formació i les infraestructures. 

La Cambra de Girona és una de les 13 que aplega el Consell
General de Cambres de Comerç de Catalunya. El Consell tracta
temes que van des del medi ambient i el comerç exterior fins a
infraestructures, legislació, formació i comerç, entre altres.  

10

Domènec Espadalé és elegit president 
de la Cambra de Comerç de Girona

E l 4 de juliol passat diversos membres de la Junta del Gremi
d’Àrids de Catalunya van participar en un dels Dinars Cam-
bra, que organitza la Cambra de Comerç de Barcelona. En

el Dinar, que va tenir lloc a la Casa Llotja de Mar, va participar el
director general de l’aeroport de Barcelona, Fernando Echegaray,
qui va donar una conferència sobre temes d’interès pel sector. 

L’objectiu d’aquests Dinars és fomentar les trobades empresarials
que recullin les necessitats i les inquietuds de l’empresariat català,
tot adaptant els temes d eles ponències a l’actualitat i l’interès
d’aquest col·lectiu. 

El Gremi participa en els Dinars de Cambra

Apartir del curs que ve, l’IES Mollerussa (Lleida) oferirà un curs
d’operacions i manteniment de maquinària de construcció. Es
tracta del primer curs d’aquestes característiques que s’ofereix

a Catalunya. Diverses empreses del sector de la construcció han
col·laborat en l’organització, facilitant la maquinària pesant per a la for-
mació en nom del Gremi d’Àrids i Formigons de Lleida. 

Els alumnes que hi participin rebran formació tan teòrica com pràctica
per organitzar i realitzar els treballs de demolició, moviment de terres,
perforacions, execució de ferms i desplaçament de càrregues. A més,
també estaran preparats per comprovar i disposar els mitjans de segu-
retat de l’obra.  

El  Gremi de Lleida
col·labora en l’organització

d’un cicle formatiu de
maquinària
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El Gremi d’Àrids prepara l’edició de la Petita història dels àrids,
un llibre destinat a nens i nenes a partir dels 8 anys i que està
il·lustrat per la dibuixant Pilarín Bayés. Aquesta publicació

s’emmarca dintre d’una col·lecció més amplia de l’editorial Medi-
terrània, titulada Petita història de... i tracta d’explicar d’una forma
accessible als infants el món dels àrids. Així doncs, es fa un repàs als
punts fonamentals del sector extractiu com són: d’on s’extreuen els
àrids, com es transporten, per a què serveixen i de quina forma es
restauren els sòls explotats, entre altres. 

Per tal de fer-li una petita introducció sobre el sector a la il·lustrado-
ra, el Gremi va portar a Pilarín Bayés a visitar dues explotacions d’à-
rids, Cansa 2001, a Esparraguera, i Lafarge Asland, al Garraf. D’a-
questa forma, Pilarín, que va qualificar l’experiència de “molt interes-
sant”, va poder veure de prop en què consisteix l’extracció dels àrids,
com es porta a terme una restauració i alguns dels usos que se’n fa
del material. Degut a la bona acollida de la iniciativa en el sector, el
Gremi ja ha començat la traducció de la Petita Història dels Àrids al
castellà, l’anglès i l’italià. 

El Gremi prepara 
una Petita història dels àrids, 

il·lustrada per Pilarín Bayés

E l Gremi d’Àrids i les seves empreses porten anys treballant
per minimitzar els impactes negatius de les activitats
extractives. Ara, però, es vol anar un pas més enllà i millo-

rar la gestió dels espais que envolten les pedreres. Per aquest
motiu, el Gremi i l’empresa Bercontrés participen en el projecte
Guardabosc, que pretén desenvolupar una estratègia de gestió

integral de l’espai forestal que fa servir l’activitat ramadera per
controlar el creixement de la vegetació i, d’aquesta forma, preve-
nir els incendis. 

L’objectiu de la recerca consisteix a adquirir el conjunt de conei-
xements necessaris per poder transformar i adequar els hàbitats
naturals actuals a les funcions ambientals, culturals i econòmiques
que l’espai forestal pot proporcionar. Tot això tenint sempre com
a condicionant la seguretat enfront els incendis. Per veure quines
poden ser les millors estratègies, es realitzen experiències de pas-
tura en tancats construïts dins dels diferents hàbitats representa-
tius de la muntanya mediterrània. 

El projecte Guardabosc destaca per tres avantatges: tots els
capítols econòmics del seu finançament tenen qualitat d’inver-

sions rendibles i no de despeses, la preservació dels valors cultu-
rals i socials del pastoralisme mediterrani i, finalment, la incidència
favorable de la pastura en el cicle del Carboni, amb la conseqüent
reducció de la combustibilitat del bosc i, per tant, del seu poten-
cial d’efecte hivernacle.  

El Gremi i Bercontrés 
participen en el projecte 

Guardabosc

Francesc Ventura (a l’esquerra) és l’impulsor del projecte. 

El projecte pretén millorar 
la gestió dels entorns 

de les pedreres per prevenir incendis

Pilarín va visitar l’explotació de Cansa 2001
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Tècniques i
Contractes, SL

Tècniques i Contractes és una empresa familiar fundada per
Salvador Bramon Vilarnau, que es va constituir formalment
l’any 1993. Tot i així, l’empresa principal del grup, que va

intervenir en la fundació, ja desenvolupava l’activitat feia molts
anys. Tècniques i Contractes extreu bàsicament dipòsits al·luvials
i el destí d’aquest material és la fabricació d’àrids classificats, tot-
u i subbases. Disposen de la ISO 9001:2000 i tenen el certificat
de conformitat CE dels àrids. 

L’Associació de Consultors d’Estruc-
tures va néixer ara fa 20 anys. Agru-
pa diversos despatxos i/o empreses

dedicades bàsicament al càlcul d’estruc-
tures entre els quals hi ha enginyeries,
despatxos d’arquitectes i aparelladors,
entre d’altres. En total, hi ha unes 200 per-
sones associades, la qual cosa suposa
que l’Associació agrupa més de 80% dels
professionals del càlcul d’estructures a
Catalunya. La facturació anual aproximada,
tenint en compte les previsions sobre
construcció de l’Associació de Promotors i
de les diferents Administracions, és d’uns
2€/m2 aproximadament. El sector ocupa
aproximadament uns 350 llocs de treball
directes i uns 150 d’indirectes. 

Durant els darrers anys, la professió s’ha
anat consolidant com a tal de manera que,
cada vegada més, el consultor d’estructures
desenvolupa la tasca que li pertoca. Per la
seva banda, el sector de la construcció ha
continuat creixent durant els darrers anys.
Entre els principals problemes del sector,
cal destacar el reconeixement del consultors
d’estructures com a tècnics capacitats per
assumir la responsabilitat total del seu tre-
ball, amb tot el que això comporta amb rela-
ció als projectes parcials, els visats especí-
fics, inclosos en el visat general, etc. 

Pel que fa a les activitats que es porten a
terme des de l’Associació, destaca una  ses-
sió tècnica mensual que pot anar des de

xerrades purament tècniques fins a aspec-
tes més comercials de productes nous al
mercat, passant per tertúlies de caràcter
intern sobre temes que preocupen tots els
associats. També publiquen una revista tri-
mestral anomenada Quaderns d’Estructu-
res, que tracta temes relacionats amb la
consultoria d’estructures. Cal dir que l’asso-
ciació ha estat l’organitzadora del 1r.
Congrés de Consultors d’Estructures, que
va tenir lloc a Barcelona al febrer passat i
que va ser tot un èxit d’assistència.  Una
altra tasca important és la tutoria que ha
donat lloc a la creació d’una associació
paral·lela a Madrid i l’esforç que s’està fent
per tal d’impulsar-ho a altres nuclis de la
resta de l’Estat. 

L’Associació de Consultors d’Estructures
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GREMIS I ASSOCIACIONS

Visita a les instal·lacions d’Europerfil SA a Cervera (esquerra) i Congrés de Consultors d'Estructures a Barcelona: A. Blázquez, J. Blasco, D. Rodrí-
guez, L. Valverde, X. Mateu, S. Freijomil, R. Brufau, A. Massagué, D. Garcia, J. Pedrerol, J. Guasch, J. Baquer, A. Muñoz, E. Gimeno, J. Alonso (dreta).

BENVINGUTS AL GREMI
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EMPRESA

CISTERÓ S.A. inicia la seva activitat en 1975 com empresa especialit-
zada en Moviment de Terres. Aviat amplia la seva activitat orientant el
seu àmbit d’actuació amb l’obertura de diverses pedreres.
Amb l’ampliació del seu accionariat, en 1999, suposa una decidida
expansió cap a la construcció d’Obres Públiques com carreteres,
ponts, urbanitzacions, edificacions, serveis, etc.
En la trajectòria de l’Empresa destaca la capacitat d’adaptació a un
mercat canviant oferint respostes específiques a les noves necessitats
gestionant els seus serveis amb el màxim rigor.

En l’actualitat, el pla estratègic de l’Empresa preveu augmentar la seva
presència en la construcció d’edificis i promocions diversificant les
seves àrees de negoci que li permetin oferir solucions en els diferents
àmbits de la construcció.

L’empresa, ubicada a Sant Pere dels Arquells (Lleida), extrau pedra
calcària. El destí principal d’aquest material és el consum propi, tant per
a obra pública com privada, i la venda a tercers. En total, a l’empresa, hi
treballen 72 persones. 

Cisteró, S.A. té varies canteres en explotació de les quals la més impor-
tant és la Cantera Montmaneu, on l’any 2001 s’hi va realitzar una impor-
tant inversió al adquirir una planta de transformació d’àrids amb capaci-
tat de producció de 250 Tn/h d’àrids classificats.

CISTERÓ està desenvolupant un mètode de restauració integrada, és
a dir, no espera a finalitzar l’activitat extractiva per començar a restaurar,
sinó que a mesura que es va explotant el sòl, es van restaurant totes les
zones afectades per l’extracció. Un cop finalitzada l’activitat de les
pedreres, els terrenys que ocupen estaran destinats al cultiu agrícola de
cereals. 

A banda de la restauració dels terrenys, l’empresa desenvolupa tot un
seguit de mesures per tal de minimitzar els impactes que provoca
aquesta activitat i que poden resultar més molestos. Així doncs, per tal

de reduir les emissions de pols, es reguen els camins d’accés i de din-
tre de l’explotació amb un camió cisterna. D’aquesta manera s’evita que
s’aixequi massa pols quan passen els camions que transporten els
àrids. A més a més, per tal d’evitar al màxim possible l’impacte visual i
acústic, CISTERÓ té instal·lades unes pantalles que redueixen els
sorolls i eviten que es vegi l’explotació. 

D’altra banda, l’empresa està en procés d’implantar el sistema de con-
trol de qualitat per al marcatge CE dels àrids. També disposen de la ISO
9001 i estan en procés d’implantació de la ISO 14001. 

CISTERÓ, 
una empresa dinàmica de Lleida
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Un cop finalitzada l’explotació, els terrenys que ocupa
la pedrera es destinaran al cultiu agrícola de cereals

L’empresa disposa de la ISO 9001 i 
està en procés d’implantació de la ISO 14001

Carretera Afores, s/n
Sant Pere dels Arquells 

2513 LLEIDA
Tel. 973 540 134
Fax. 973 540 137

cistero@societats.com
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BONES PRÀCTIQUES

Les activitats extractives suposen una intervenció temporal
sobre el medi que de vegades implica afectar d’alguna forma
la fauna i la vegetació del lloc on s’explota el material. Per

aquest motiu, hi ha diverses iniciatives en marxa per tal de mini-
mitzar aquest impacte i poder conservar les espècies en el seu
medi, tot respectant les situacions originals, sempre que això sigui
possible. 

Entre les pràctiques que es porten a terme, es troba la creació
d’hàbitats similars als existents prèviament a l’inici de l’explotació, la
creació de zones verdes a l’interior i a les immediacions de les ins-
tal·lacions extractives i el seguiment de l’afectació de les espècies de
fauna i flora d’especial interès, entre altres.   

En aquest sentit, el projecte més conegut que el Gremi d’Àrids ha
impulsat és el programa europeu Life Ecoquarry, que promou, entre
altres coses, la incorporació d’aquelles espècies vegetals autòctones
que s’adaptin millor a les condicions de restauració. També es fan ser-
vir diferents substrats i s’estudien diferents mètodes d’irrigació per
veure quins donen millors resultats en la supervivència i creixement de
les espècies. 

Un altre projecte en el qual estan implicats el Gremi d’Àrids, el Depar-
tament de Medi Ambient i Habitatge de la Generalitat i l’empresa Sori-
gué S.A. és el seguiment de l’efectivitat de les mesures compen-
satòries sobre l’avifauna estèpica a les graveres de la Plana del Corb,
al secà de Balaguer (Lleida). A les finques restaurades per Sorigué,
s’hi du a terme una rotació de cultius combinant les àrees de guaret
amb les zones cultivades, per tal de compatibilitzar-les amb el man-
teniment de les aus estepàries. Segons les primeres conclusions de
l’estudi, si es gestionen, els guarets de compensació que les empre-
ses deixen són suficients per compensar una possible pèrdua d’hà-
bitat degut a les extraccions d’àrids. 

Per la seva banda, l’empresa Àrids Germans Curanta, a Girona, ha fet
servir espècies típiques del bosc de ribera per la replantació de la gra-
vera el Meandre Vell. A més, a portat a terme un seguit d’actuacions per
tal de crear un ambient de zones humides que ha facilitat l’assentament
d’algunes espècies animals, com tortugues, conills, peixos i ocells. Un
cop finalitzada la restauració, l’empresa cedirà els terrenys, que són pro-
pietat seva, per a ús públic. D’aquesta forma, es crearà un àrea de natu-
ra, que integrarà paisatgísticament la zona explotada amb el seu entorn
i que serà accessible a tothom. 

La protecció de la biodiversitat

Actualment hi ha diverses iniciatives 
en marxa per tal de conservar 

les espècies en el seu medi natural

Una pràctica sostenible és la creació d’hàbitats
similars als existents prèviament 

a l’inici de l’explotació

El Lotus Corniculatus és una de les espècies que es fan servir per les
restauracions del projecte Ecoquarry. 

El Meandre Vell es troba entre els termes municipals 
de Torroella del Fluvià i Ventalló. 

Calàndria a la Plana del Corb 
(fotografia cedida per Joan Estrada).
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SEGRE (ED. CTALÀ) • 16/09/2006

REGIO 7 (BAGES) • 27/09/2006
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DIARI DE GIRONA • 23/06/2006

CINCO DIAS • 11/09/2006
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EL 3 DE VUIT • 22/09/2006

DIARI DE GIRONA • 17/10/2006
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EL PUNT (BARCELONA)
06/09/2006
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ENTREVISTA

Ens podria fer un breu repàs de la seva
trajectòria professional?

L’any 1976 vaig finalitzar els estudis de
mestratge industrial, a l’Institut Politècnic
de Barcelona. Llavors, vaig estar 4 anys
treballant al sector industrial en tasques de
manteniment, verificació i control. L’any
1979 va ser quan vaig entrar en el món

dels àrids i els formigons. Més tard, ja a
l’any 1992, vaig iniciar una nova etapa i
vaig començar a treballar també en el sec-
tor turístic. 

Quina valoració fa de la situació actual
del sector dels àrids?

Durant el darrer any, i per primer cop en
molt de temps, s’han concedit a Catalunya
més reserves d’àrid que les que el país ha
consumit. Aquesta és una bona notícia,
però no podem oblidar que venim d’un
llarg període en el qual la tendència era
totalment la contraria. El país no es pot
permetre tancar pedreres sense concedir
noves llicències i/o ampliacions ja que això
posa en perill el subministrament d’àrids
necessari per poder construir totes les
infraestructures projectades pel Govern.
Des del sector es fan i es faran tots els
esforços necessaris per subministrar les
necessitats d’àrids que té el país. Però, tot
i el canvi de tendència en l’autorització de
reserves, no podem oblidar que encara hi

ha molts expedients bloquejats i els tràmits
per obrir i ampliar una explotació són llar-
guíssims. 

A quins reptes s’enfronta el sector?

En primer lloc, cal donar a conèixer a la
societat l’esforç que està portant a terme
el sector per tal de reduir al mínim tots

aquells impactes negatius que es deriven
de la nostra activitat. El sector extractiu
català ja va ser pioner en el tema de la res-
tauració. Ara, però, ja anem molt més enllà
i no només es restauren i recuperen els
terrenys un cop finalitzada l’explotació,
sinó que s’apliquen diferents mesures
correctores per reduir les emissions de
pols, el soroll, l’impacte visual, etc. 

D’altra banda, creiem que és important
continuar treballant conjuntament amb
l’Administració per tal  que no es trenqui

aquesta tendència d’autoritzar més reser-
ves que les que es consumeixen. Cal
recordar que el sector extractiu no fa, sinó,
proveir les necessitats que li demana el
país. Per això, tant si volem construir carre-

teres, com escoles o blocs de pisos, els
àrids són imprescindibles. 

Quines línies d’actuació proposa com a
nou president del Gremi d’Àrids?

Des del Gremi s’ha de continuar treballant
en un tema fonamental que és la simplifi-
cació dels tràmits per obrir i ampliar explo-
tacions. Durant els darrers anys s’han anat
superposant cada cop més requisits que
fan interminables els procediments per
demanar una llicència. Des del Gremi con-
tinuarem negociant amb l’Administració
per tal d’aconseguir una finestreta única. 

D’altra banda, volem que es reconegui el
sector extractiu com una peça clau i
necessària pel país. Però no només això, ja
que les empreses extractives porten molts
anys esforçant-se per tal de ser sosteni-
bles a tots els nivells i aquest és un mèrit
que també se’ls ha de reconèixer. Per tant,
una de les nostres línies d’actuació serà en
aquesta direcció.

Com descriuria la feina portada a terme
per l’anterior president del Gremi, Pas-
qual Roca?

En Pasqual Roca ha fet una gran feina com
a president. Durant el seu mandat, el Gremi
s’ha consolidat com una entitat de referència
dintre del món industrial català. Però no tan
sols això, sinó que el seu talant ha permès
establir una relació dinàmica i productiva
entre el sector i l’Administració que, entre
d’altres coses, ha facilitat aquest canvi de
tendència del que ja hem parlat.  

Joaquim Roca i Pagès,
president del Gremi d’Àrids
de Catalunya

“Volem que es reconegui
el sector extractiu com
una peça clau i necessària
pel país”
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“Cal donar a conèixer a la societat l’esforç que està portant 
a terme el sector per tal de reduir al mínim els impactes negatius 

que es deriven de la nostra activitat”

“Tot i el canvi de tendència 
en l’autorització de reserves, 

no podem oblidar que 
encara hi ha molts 

expedients bloquejats”


